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у чарзе за «Сцяпанам»
Наогул старастай я быць 

не хацеў. Часткова таму, што 
яму трэба мець справу з гра- 
шыма. Але мяне «ўламалі». 
I вось я ўпершыню іду за  
сцяпанам». У перакладзе са 
студэнцкага сленга гэта 
больш чым сціплая грашовая 
сума ў палову (!)  афіцыйна- 
га (!!) пражытачнага мініму- 
му (!!!), з  дапамогай якой 
на студэнтах праводзяць пя- 
цігадовы эксперымент на вы- 
жыванне ў экстрэмальных 
умовах.

15 кастрычніка. 14.26. У 
вестыбюлі галоўнага корпуса 
хвалюецца, бушуе, шуміць, 
абураецца, смяецца і расказ- 
вае анекдоты, нечым падсіл- 
коўваецца і нешта чытае мо
ра няўрымслівых стараст. 
Сціпла ўладкаваўшыся на 
беразе гэтага мора, я пешчу 
надзею пайсці адсюль не з 
пустымі рукамі. Хвілін праз 
20 пад’яздж ае машына, і два 
дужых добраахвотнікі з чар- 
гі, зусім будзённа, быццам 
займаліся гэтым усё жыццё, 
уносяць мяшок з грашыма.

Яшчэ паўгадзіны пайшло 
на пералік гэтых грошай.

Нарэшце, акенца касы ад- 
чынілася. Народ акрыяў не 
толькі духам, але і сілушкай. 
Адны нахабна прабіваліся, 
другія далучыліся да сяброў, 
трэція, а такіх было боль- 
шасць, паслухмяна чакалі 
сваёй чаргі, сярод іх — я.

...Стараста спяшаецца ат- 
рымаць стыпендыю раней. 
Гэта кожнаму зразумела. 
Незразумела іншае: чаму ў 
адзін і той ж а дзень стыпен
дыю атрымліваюць журналі- 
сты і юрысты, філолагі і 
фізікі, разам узятыя? Няўжо 
яны непадзельныя, як сіям-

скія блізняты?
16.10. Каб нечым заняць 

сябе, спрабую чытаць Д аста- 
еўскага. Зразумела, Фёдар 
Міхайлавіч не зусім падыхо- 
дзячы аўтар. Хаця пачакай- 
це... «Прыгнечаныя і знява- 
жаныя». Ці гэта не знявага — 
стаяць трэцюю гадзіну ў чар
зе, а стыпендыі — на жаль, 
няма.

16.30. Чарга верна, але 
ве-е-ельмі марудна рухаецца. 
Ад касы адыходзяць радас- 
ныя ўладальнікі такіх пачкаў 
грошай, у суправаджэнні 
«групы падтрымкі» з ліку 
найбольш нецярплівых адна- 
курснікаў). З а  тое, што прапі- 
хвалі свайго старасту бліжэй 
да акенца, яны атрымліваюць 
сваю долю тут ж а, не адыхо- 
дзячы ад касы.

16.50. У чарзе з’явіліся 
нездаровыя чуткі, быццам 
праз 10 хвілін каса закрыва- 
ецца. А да  ж аданага акенца 
яшчэ чалавек дзесяць. Xo- 
чацца верыць, што гэтыя чут- 
Ki застануцца толькі чуткамі...

17.05. Ж алезнае акенца 
касы — ж аданая мэта міну- 
лых амаль чатырох гадзін — 
зачынілася. Няма слоў, каб 
выказаць шкадаванне і ўсе 
пажаданні тым, хто судзіў  
нас на такое баўленне часу. 
Бачу па вачах, нешта падоб- 
нае адбываецца ў душах 
таварышаў па няшчацю.

P. S.  А стыпендыю я ўсё 
ж атрымаў. На наступны 
дзень. Прастаяўшы тры га- 
дзіны (не хлуш у). Суму не 
называю, бо яна, як модна 
зараз гаварыць,— камерцый- 
ная тайна.

А. ХМЯЛЬНІЦКІ, 
студэнт факультэта 

журналістыкі.

ВЫ ЧУЛІ ?

Новы год — 
у Будапешце

Нарэшце брат студэнт атрымаў амаль рэальную магчы- 
масць пабываць за  межамі краіны (маю цца на ўвазе межы 
былога СССР).

Адзін з членаў ініцыятыўнай групы грэка-католікаў узяў 
на сябе абавязкі па фарміраванню дэлегацыі беларускай 
моладзі і арганізацыі паездкі ў Будапешт, дзе з 30 снежня 
па 4 студзеня адбудуцца мерапрыемствы з гучнай назвай 
«Еўрапейскія сустрэчы хрысціянскай моладзі».

Андрэй — гэтак проста прадставіўся па тэлефоне незна- 
ёмы дабрадзей — абяцае знаёмствы з венгерскімі сябрамі і 
моладдзю з іншых краін, цікавыя падарожжы па венгер- 
скай сталіцы і... магчымыя бытавыя цяжкасці: у горшым 
выпадку, начоўкі ў спартыўнай зале адной са школ, у леп- 
шым — размяшчэнне ў венгерскіх сем’ях.

Але, напэўна, такія нязручнасці ніколькі не палохаюць 
нашых студэнтаў. Сведчанне таму — тое, што толькі за  
адну гадзіну дзяжурства Андрэю патэлефанавалі 15 жа- 
даючых увайсці ў склад дэлегацыі.

I галоўнае: для паездкі наяўнасць замеж нага пашпарта 
неабавязковая, а кошт далёкага падарож ж а складае 900 
рублёў (нейкую частку можна заплаціць і валютай).

Кажуць, як сустрэнеш Новы год, так яго і правядзеш. 
Магчыма, гэта і ёсць той выпадак, калі можна праверыць 
дакладнасць народнай мудрасці.

У той час, калі матэрыял быў падрыхтаваны да друку, 
нам стала вядома, што кошт паездк/ складае 30 долараў 
(і ніякіх рублёў). Шкада!

LCTyAaHTbi другога курса факультэта радыёфізікі і электро
н ы  Валерый ЯНУШКЕВ1Ч і Андрэй ПРАСКУРЫН на

лабараторных занятках.
Фота C. ГРЫЦА.

A Ў ВАС? A Ў НАС!Канкўрэнт

НУ I НУ!

Якая музыка
патрэбна

таваразнаўцам
і журналістам

Харавы і вакальна-выканаўчы цэнтр «Кантар» за- 
прашаў на канцэрт мужчынскага камернага хора — 
адзінага прафесійнага калектыва ў Беларусі, які вы- 
конвае беларускую духоўную і свецкую музыку, творы 
чых беларускіх кампазітараў— Xop выбраў для свай
го выступления актавую залу інстытута народнай 
гаспадаркі па вуліцы Свярдлова. Менавіта ў гэтай 
зале хор праводзіў свае рэпетыцыі і запісваў кампакт- 
дыск. Бясплатны канцэрт гаспадарам вырашыў даць 
у якасці падзякі.

Незвычайная ў наш час тэматыка выступления не 
зацікавіла ніводнага будучага спецыяліста народнай 
гаспадаркі і ніводнага студэнт а факультэта журналі- 
стыкі, які размешчаны пад адным дахам з гандлёва- 
эканамічным факультэтам БДІНГа.

I ўсё ж  такі хор выканаў некалькі твораў для асабі- 
стых гасцей, якія прыйшлі ў той вечар.

Вельмі здзівіўся намеснік дэкана аднаго з факультэ- 
таў БДІНГа, што «творчыя людзі журфака не «клю
нул!» на запрашэнне» (адсваіх студэнтаў ён іншага, ві- 
даць, і не чакаў). Адзіны прадстаўнік ад гаспадароў 
падзякаваў хор за  канцэрт і... папрасіў прабачэння. 
Артысты ў той вечар сумна жартавалі: «Відаць, вы без 
нас можаце, а мы без вас — ніяк».

К А Б 1 Н К А  К А М Е Н Т А Т А Р А

У рэпетытара Нам не шанцуе
He кожны мае магчы- 

масць вучыцца ў спецыялі- 
заванай школе пры БДУ. 
Для тых, хто жыве за ме
жам! сталіцы і жадае па- 
ступіць ва універсітэт або 
іншыя вядучыя ВНУ Бе- 
ларусі, навукова-вучэблы 
цэнтр «Ліцэй» школы- 
ліцэя пры Белдзяржуні- 
версітэце арганізаваў заво- 
чныя падрыхтоўчыя кур
сы. У гэтым навучальным 
годзе завочны ліцэй дапа- 
можа ў падрыхтоўцы да 
экзаменаў па матэматыцы, 
фізіцы, інфарматыцы. У

С Н І Д  HE С П І Ц Б

будучым пералік прадметаў 
будзе прадоўжаны. Курсы 
працуюць на поўнай сама- 
стойнасці, плата за наву- 
чанне Яа адной спецыяль- 
насці — 180 рублёў у год.

Hi адныя падрыхтоўчыя 
курсы не гарантуюць па- 
ступленне ў ВНУ, але яны 
даюць веды. Завочны ліцэй 
не згубіўся сярод шматлі- 
кіх курсаў, якія прапа- 
нуюць такія паслугі. Аб 
гэтым сведчыць салідная 
колькасць заяў ад жадаю- 
чых займацца.

Нядаўна ў Брэсце ад- 
быўся Першы адборачны 
тур фінала па баскетболу 
сярод вузаўскіх каманд Бе
ларусь У гульні прымалі 
ўдзел Брэсцкі педінстытут 
імя Пушкіна, Гомельскі 

універсітэта, Магілёўскі пед- 
інстытут, інстытут фіз куль
туры. Зборная нашага 
універсўтэта, на жаль, 
не дамаглася перамогі.

— Асноўная прычына 
ў тым,— гаворыць старшы 
выкладчык кафедры фізвы- 
хавання БДУ, трэнер муж- 
чынскай каманды Аляк-

сандр Васільевіч ДЫ ДЗІК, 
— што ў цашым універсі- 
тэце няма фізкультурнага 
факультэта, які ёсць у ін- 
шых навучальных устано- 
вах.

Дарэчы, зараз у спорт
комплексе БДУ прахо- 
дзяць гульні па баскетбо
лу на першынство універ- 
сітэта сярод факультэцкіх 
каманд (іх прадстаўлена 
10).

У гэтыя ж дні прахо- 
дзяць гульні і паміж ка- 
мандамі студэнцкіх інтэр- 
натаў БДУ.
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КАБІНЕТ ананімна-давяральна- 
га абследавання на СНІД пры 33 
(студэнцкай) паліклініцы пачаў 
працаваць з сакавіка 1990 года, 
калі ўжо было зразумела, што 
«капіталі стычная» хвароба нас 
не абмінула.

За гэты час пажадалі праверыц- 
ца больш за 50 чалавек. Быпі выяў- 
лены вірусаносьбіты: у 1990 годзе 
два замежных студэнта, за дзесяць 
месяцаў 1991 года — такса' ?а два 
замежнікі. Яны былі дэпартырава- 
ны. Крыху раней, у 1989 годзе, 
вірус ВІЧ быў выяўлены ў савецкай 
студэнткі БШ, якая потым абследа- 
валася ў Маскоўскім цэнтры па 
барацьбе са СНІДам.

Хворых СНІДам выяўлена не бы
ло.

Жадаючых праверыцца няшмат. 
Супрацоўнікі кабунета, дзе  робяць 
забор крыв! на СНІД, катэгарычна 
выказаліся супраць ананімнасці аб
следавання:

— Трэба, каб чалавек на абсле- 
даванне прыходзіў з пашпартам, 
тады наша праца не будзе дарэмнай 
і хворы са станоўчай рэакцыяй на 
вірус ВІЧ не знікне бясследна, не 
застанецца сам-насам са сваёй 
страшэннай таямніцай, — удаклад- 
ніў урач-інфекцыяніст 33-й палаоі- 
нікі Г. М. Газенпуд.

Але гэтае перакананне не пера- 
шкаджае гаспадарам кабінета спа- 
койна ставіцца да кожнага ананім- 
нага наведвальніка.

Зусім іншая рэакцыя назіраецца 
з боку лабараторыі, куды адпраў-

ляюць кроў на аналіз. Кроў ад 
ананімных пацыентаў даследуюць 
у два разы даўжэй, а 50 працэнтам 
«ананімшчыкаў» рэкамендуецца 
паўторны забор крыві. Цяпер уяві- 
це сабе становішча чалавека, якому 
недвухсэнсоўна раюць яшчэ раз 
абследавацца. Гэта таксама адмоў- 
нае дасягненне ананімнасці.

Але іншага выйсця няма. Пакуль 
не знойдзены эфектыўны сродак 
барацьбы са СНІДам, асуджаны ча
лавек не спяшаецца нават у ана- 
німна-давяральны кабінет, дзе  
«ананімшчыка» памячаюць нумарам 
114. с  АЗАРЭВ1Ч.

Ананімна-давяральны кабінет 
№ 2 1 6  працуе штодзённа з 8.00 да  
20.00, у суботу — з 9.00 да 18.00. 
Выхадны — нядзеля.



П Р Э С - А П Ы Т А Н Н Е У Б АГ А Т Ы Х  СВАЕ З В Ы Ч К І

Л ібералізацы я цэн — 
наяўная з ’ява . Ж адаеце  
даведацца, хто і як яе 
сустракае і ўспрымае?

Спачатку — Э KAHAMI- 
СТЫ. Кандыдат эканаміч- 
ных навук, дацэнт кафедры 
эканамічных навук Аляк- 
сандра Іванаўна БЕРАС- 
HEBA і кандыдат экана- 
мічных навук Алена Эду- 
ардаўна BACIJIbEBA ра- 
стлумачылі, што лібералі- 
зацыя цэн — тэта іх хістан- 
не ў залежнасці ад попы- 
ту і прапановы на рынку.

У сё ўз аемаз вязана. Ka- 
лі мы гаворым пра рынак, 
імкнемся да яго, то, безу- 
моўна, працэс лібераліза- 
цыі цэн трэба ўспрымаць 
як адзін з неабходных 
элементаў развіцця сапраў- 
дных рыначных адносін. 
Лібералізацыя ў гэтым 
сэнсе непазбежная.

Наша бяда ў тым, што 
зараз рынак знаходзіцца 
на самым раннім этапе 
свайго развіцця, калі рас- 
паўсюджаны найболын па- 
чварныя яго формы на ўз- 
роўні «купі-прадай». Ka- 
нешне, каб забяспечыць 
нейкі пражытачны мінімум 
на так званы спажывецкі 
кошык (перш за ўсё хар- 
човыя прадукты) лібера- 
лізацыя павінна быць рэ- 
гуляванай. A калі надыдзе 
час, каб можна было ўз-  
дыхнуць нармальна, пра- 
дказваць вельмі цяжка.

Вось што думае пра пра
цэс лібералізацыі цэн Свя- 
тлана ЛЯВОШКА, сту- 
дэнтка 3-га курса геагра- 
фічнага факультэта:

— Гэта жахліва! I зда- 
ецца мне, што будзе яшчэ 
горш. Будзе яшчэ большае 
бязладдзе, чым зараз.

Валянціна П ятроўна  
ЯРАМЧУК працуе ў гар- 
дэробе БДУ другі месяц; 
з 1978 года — на пенсіі 
(дарэчы, пенсія, разам з 

камненсацыяй, усімі над- 
баўкамі і г. д .,— усяго 
208 рублёў, амаль як 
студэнцкая стыпендыя...):

— Грошай не хапае, 
хоць жыву я разам з 
дачкою. Ці пайшла б я 
працаваць у сваім узросце, 
калі б магла пражыць без 
гэтага? Як маладыя бу- 
дуць жыць? Бог яго ве- 
дае...

Зінаіда Міронаўна Я P-
KIHA, з 1984 года на пен
ен, гардэробшчыца (ат- 
рымлівае пенсію памерам 
182 рублі — з усімі над- 
баўкамі):

—  X t o  т о л ь к і  прыдумаў 
гэтыя цэны! Куды ідзем?..

Рэм Іосіфавіч ВАДЭЙ- 
KA, загадчык кафедры 
псіхалогіі:

— Неабмежаваны рост 
цэн прадугледжваецца як 
стымул да павелічэння та- 
вараьытворчасці, якаснага 
паляпшэння тавараў і ста- 
білізацыі эканомікі. Па 
меры насычэння спажы- 
вецкага рынку таварамі, 
як лічаць прыхільнікі лібе- 
ралізацыі цэн, цэны на та- 
вары будуць зніжацца. Я 
не эканаміст, але мяркую, 
што нельга спадзявацца на 
зніжэнне бязмерна разду
тых цэн у бліжэйшым буду- 
чым, бо павелічэнне тава- 
равытворчасці патрабуе 
зладжанай эканамічнай

У лістападзе на базе  
алімпійскага спорткомп
лекса ў  Стайках пачалі 
работу спецкурсы па пад- 
рыхтоўцы праф есійны х  
целаахоўнікаў. У снежні 
з ’явяцца іншыя — па са- 
маабароне для жанчын. 
Заняткі арганізаваны аге- 
нствам «Сюртэ».

Агенства дзейнічае на 
камерцыйнай аснове — 
атрымлівае грошы за кож
ную паслугу. У ім працу-

АГЕНСТВА 
ПРАПАНУЕ БЯСПЕКУ

юць былыя супрацоўнікі 
МУС, К Д Б , АМ ОН а... 
Попыт вялікі і працягвае  
расці. Багатыя лю дзі і 
прадгірыемствы аддаюць  
перавагу бяспецы ў  наш  
трывожны час. Міліцыя не 
ў  стане забяспечыць яе 
ўсім. П ад аховай «Сюртэ» 
знаходзіцца, напрыклад,

увесь комплекс грамхарчу 
ў  Траецкім прадмесці, а 
таксама многія склады, 
камерцыйныя магазіны і 
кіёскі ў  розных раёнах  
Мінска. Супрацоўнікі а ге
нства могуць суправад- 
жаць грузы  ў  іншыя рэ- 
гіёны краіны.

Закяткі на курсах па- 
чалі 30 чалавек.

сістэмы. У нас жа ідзе 
працэс разбурэння адзінай 
эканомікі. I калі зараз 
пустыя паліцы магазінаў 
выклікаюць прыгнечаны 
стан у радавых працаўні- 
коў, то ў далейшым тэта 
захаваецца і ўзмацніцца, 
таму што нават пры наяў- 
насці тавараў праз мерная 
дарагоўля не дазволіць 
прастому смяротнаму іх 
набыць.

Адмоўны эмацыяналь- 
• ны стан зніжае прадукцый- 

насць працы, робіць чала- 
в е к а  р а з д р а ж н ё  
ным, выклікае міжасабо- 
выя і міжгрупавыя канф- 
лікты, як на вытворчасці, 
так і па-за ёй. Далейшае 
расслаенне грамадства на 
мільёны бедных і сотні ба- 
гатых прывядзе да росту 
злачыннасці. Дэфіцыт та- 
вараў і іх дарагавізна ўжо 
зараз у многім вызнача- 
юць абвастрэнне нацыя- 
нальных адносін, што на- 
раджае нацыянальную 
замкнёнасць. У асо б н ы м  
чалавеку ■ стымулюецца 
развіццё такіх якасцей ха- 
рактару, як прагнасць, хці- 
васць, індывідуалізм, бяз- 
літаснасць, ілжывасць, бес- 
прынцыпнасць. -

Па законах псіхалогіі, 
чалавек, які трапіў у экст- 
рэмальную сітуацыю, з 
якой ён не бачыць выхаду, 
перажывае стан фрустра- 
цыі. У людзей з моцным 
тыпам нервовай сістэмы 
фрустрацыя, як правіла, 
выяўляецца ў форме агрэ- 
сіі, а са слабым — у вы- 
глядзе дэпрэсіі. Народы 
нашай краіны ўжо даўно 
ўвагнаныя ў стан масавага 
стрэсу і фрустрацыі. Част- 
ка грамадства мітынгуе, 
праводзіць забастоўкі, раз
бурав помнікі, у некаторых 
рэгіёнах ідзе грамадзян- 
ская вайна, ліецца кроў. 
Іншыя ж людзі страцілі 
веру ў будучае, цікавасць 
да жыцця, да работы, да 
сям’і, сталі абыякавымі да 
ўсяго. Сярод іх расце 
колькасць самазабойцаў.

Думаю, што гэтыя тэн- 
дэнцыі ў сувязі з павы- 
шэннем цэн на тавары пры 
разбуранай эканамічнай 
сістэме ў нашай краіне 
могуць узрастаць. 

j Прагнозы збірала  
Таццяна КАЗАК.

Г У Т А Р К А  3  Н А Г О Д Ы .

Звярнуцца да дырэктара 33-й сталовай Галіны 
Раманаўны ПЛЮХ1НАЙ нас падштурхнулі чуткі 
аб тым, што з-за  недахопу прадуктаў і іх дарагоўлі 
закрылі студэнцкую сталовую БПА.

— Галіна Раманаўна, а мо- 
ж а здарыцца, што заўтра, 
праз тыдзень, праз месяц і 
нашу сталовую прыйдзецца 
закрыць ?

— Мне здаецца, такога не 
здарыцца. Запасы прадуктаў 
на базах яшчэ ёсць. Канешне, 
могуць узнікнуць перабоі з 
пастаўкай агародніны (ска- 
жам, кілаграм цыбулі зар аз 
каштуе больш за  5 рублёў). 
Але голаду, давайце спадзя
вацца, не будзе.

— Пакуль што ў студэнц- 
кіх сталовых цана самая H is- 
кая...

— Зразумела. Студэнцкія 
сталовыя самай нізкай, трэ- 
цяй, катэгорыі. П асля краса-

А Б  Х Л Е Б Е
Н А Д З Е Н Н Ы М

віцкага павыш эння цэн Савет 
Міністраў Беларусі ўстанавіў 
30-працэнтнае павышэнне цэн 
на прадукты для сталовых гэ- 
тай катэгорыі. Яшчэ ў краса- 
вшу мы хваляваліся, што пані- 
зіцца тавараабарот, аднак 
дарэмна — ён наадварот павы- 
сіўся. Народу ў студэнцкіх 
сталовых папрыбавілася. Гэ
та, напэўна, можна растлума- 
чыць тым, што ў магазінах, 
на жаль, амаль нічога не зной- 
дзеш.

— Ui падаражае харча-

ванне ў нашаи студэнцкаи 
сталовай?

— Я думаю, што ў наступ- 
ным годзе, у сувязі з лібералі- 
зацы яй цэн — падараж ае. 
Але, напэўна, і стыпендыя 
павялічыцца...

— A якія праблемы паў- 
стаюць перад вамі сёння?

— Я к гэта ні празаічна на 
першы погляд, але сам ая сур’- 
ёзная  праблема ў тым, што не 
хапае посуду, не даюць нам 
ужо ні лыжак, ні відэльцаў. 
Куды яны знікаюць? У мяне

ёсць падазрэнне, што многія 
«інтэрнатаўцы» «запазычылі» 
іх у нас.

— Галіна Раманаўна, а 
што вы можаце параіць, пра- 
панаваць тым студэнтам, 
якія, напрыклад, маюць не- 
абходнасць правесці нейкае 
асабістае свята, дзень нара- 
джэння ці вяселле?

— Н яхай звяртаю цца да 
нас, робяць заказы  — калі 
ласка. Заўсёды будзем рады 
дапамагчы, чым змож ам.

Т. КАЗАК.

ПА С Л Я Д А Х  А Д Н О Й  А Б  Я В Ы
Стоп! He чытайце аб'яу, а тым больш не ўздум айце хадзіць  не мае адказаў, узнікае прага раючы «Братоў Карамазавых».

на лекцыі, калі аб'ява дакладна прапануе паслухаць пра  чагосьці, што задаволіла б, На так званы індывідуальны
«адзінства і супрацьлегласць ведаў У сходу і Захаду». Вы супакоіла, а што гэта мож а падыход да душы, зацямнёнай,
рызыкуеце патрапіць... незразум ела куды. быць — чалавек яшчэ не ўсве- знемагаючай у пошуках свят-

Таму што на лекцыі, якая  
мела месца якраз у той дзень, 
што і значыўся ў аб ’яве, пра 
«адзінства» не было і гуку, як 
і пра «нараджэнне прыроды, 
чалавека і грамадства». Л ек- 
тар, напэўна, з -за  ўзбудж ана- 
сці пачаў не з таго канца 
ды так і пакінуў. Спачатку ён 
пералічыў усе нашы жыццёвыя 
анамаліі, накшталт НЛА, пал- 
тэргейстаў, ведзьмакоў, аст- 
ролагаў і іншых з варожага 
племені, пасля чаго прагучала 
ш матзначнае: «Будзе яшчэ
цяжэй». Гэта было сказана 
глуха і з намёкам на безна- 
дзейнасць, якая  тут ж а адбі- 
лася на слухачах.

Аднак ёсць выратаванне — 
вядома, наш лектар ведаў тую 
панацэю. Ён распачаў здалёк. 
Слухачы памалу напітваліся 
нечуванай інфармацыяй пра 
сем стыхій (няздатны я матэ- 
рыялісты прызналі толькі ча- 
тыры, але і ў тых здолелі 
заблы тацца), пра трохмер- 
насць часу (аказалася, што 
гэта таксама м атэры я), пра 
складаны пераход агню ў свят- 
ло і яшчэ шмат цікавых і вар- 
тых увагі рэчаў. Усё гэта пада- 
валася з націскам, з пафасам 
і з  шырокім спектрам інтана- 
цый — ад бацькоўскіх да 
глухога ўшчувальнага хрыпу, 
што крыху кампенсавала ўра- 
ж анне ад змястоўнага «віне-

ПРАМЕНЬ СBRTJIA 
Ў ЦЬМЯНЫМ ЦАРСТВЕ

грэту» лекцыі. Здавалася, што 
тут не лекцыя, а баксёрскі 
рынг, дзе  вам спраўна стук- 
нуць па галаве, каб вы неад- 
кладна прызналі перавагу апа- 
нента.

Я забы лася сказаць, што 
слухачы на гэты раз натоўпу 
сабой не ўяўлялі. 3  дзесятак 
размеркаваўш ыхся па ўсёй з а 
ле чалавек моўчкі слухалі... 
Папуры з лакальных ф іласоф- 
скіх ісцін у своеасаблівай 
камбінацыі некага выяўна 
прывабіла, кагосьці насцяро- 
жыла. Неўзабаве разам  з  намі, 
так і не даслухаўшы да лагіч- 
нага заканчэння, з залы  выр- 
валася дзяўчына, і мы пачулі 
яе  саркастычнае: «Ён ж а сам 
сябе заблытае...» Дзяўчыну 
можна зразумець. Усе мы з а 
раз упарта, у тым ліку і пад- 
свядома, шукаем Ісціну. Хто 
ж  вінаваты, што сёння ёй не 
пашанцавала?

Відавочна, што духоўны го- 
лад не лягчэйш ы за  фізічны. 
Калі ўнутры варушацца шмат- 
лікія пытанні, на якія  чалавек

дамляе. Тады ён ідзе. Ha такія 
.вось лекцыі, на кухню да 
сяброў, прыхапіўшы з сабой 
фунт ежы, на нейкія там ды- 
спуты, секцыі... Пашанцуе — 
ён знойдзе аднадумцаў ці та- 
кіх ж а шукальнікаў, ці прачы- 
тае нешта кранаючае, ці жыц- 
цё з літасцю павернецца да яго 
светлым бокам — і аднойчы 
ён адчуе надзею  на адказ, ён 
ПАВЕРЫ ЦЬ.

Іван Яфрэмаў, фантаст і па- 
дарожнік-навуковец, калісьці 
напісаў, што рэлігія становіцца 
верай толькі ў адным выпад- 
ку: калі яна —• гэта водгук 
уласнага ўнутранага стану ча
лавека (таго, што мы завем 
«асобай»). Вера адчыняе яму 
такую з ’яву, як  унутраны свет, 
і дае перспектыву ўнутранага 
росту.

Можа, таму ў Індыі дагэ- 
туль распаўсюджана трады- 
цыя духоўнага настаўніцтва, а 
ў Pacii калісьці пры манасты- 
рах жылі старцы, якімі зах а- 
піўся Ф. М. Дастаеўскі, ства-

ла (у якое трэба верыць, каб 
дайсці), былі здольны толькі 
людзі вышэйшага духоўнага 
ўзроўню, такіх на Pyci н азы 
вал! святымі або падзвіж ніка- 
мі.

Напэўна, таму, хто знаёмы  
з высокім маральным узроў- 
нем адносін Настаўніка і вуч- 
ня, смешна ці балюча было б 
глядзець на масавы маш таб 
перадачы такіх ведаў, якія 
раней даваліся толькі падрых- 
таваным, у тым ліку мараль- 
на. Бо ўсякі настаўнік нясе 
адказнасць за  вучня. Э затэ- 
рычны, некалі тайны пласт ве- 
даў чалавецтва, які раней 
быў дасягальны толькі для 
выбраных, цяпер распаўсюдж- 
ваецца. Але можна разгубіцца 
ад такой колькасці кніг, сек- 
цый, прамоўцаў, школ «экст- 
расенсорыкі і парапсіхалогіі» 
і сярод гор публікацый. Гэта 
цікавая з ’ява, але даволі 
цьмяная, на мой погляд.

H. ЖУК.
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— Здаецца, Юрый А ле
ша сказаў: у  Л енінградзе  
кожная вуліца імкнецца 
стаць проспектам. Сёння 
«эпідэмія велічы» захапі- 
ла, здаецца, нашы вучэб- 
ныя ўстановы: школы ста- 
новяцца гімназіямі ці лі- 
цэямі, B НУ — акадэміямі 
ці універсітэтамі. П раш у 
прабачэння, але «адкрыты 
экалагічны» таксама не 
хоча адставаць ад моды?

— Справа, між тым, не 
ў  назве. Але экалогія сён
ня, на жаль, ператвараецца 
ў  моду, аб яе проблемах 
разважае кожны. Можа, 
само па сабе гэта і нядрэн- 
на, калі б людзям не здра- 
джвала пачуццё меры. A 
нярэдка ж уключыш тэле- 
візар ці адкрыеш газету, 
а там такія «адкрыцці» — 
хоць за галаву хапайся. 
У многіх жа ў  крыві звычка 
«ад і да» давяраць сродкам 
масавай інфармацыі, вось 
і прымаюць за ісціну пачу- 
тае ці прачытанае. Небяс- 
пека няправільнай арыен- 
тацыі грамадскай думкі ў  
пытаннях аховы наваколь- 
нага асяроддзя, рацыя- 
нальнага прыродакары- 
стання велізарная. Cy- 
працьстаяць гэтай модзе 
мы і хочам. Таму створаны 
Адкрыты экалагічны уні- 
версітэт.

Чаму менавіта універсі- 
тэт, а не лекторый ці кур
сы? Варта, напэўна, напом- 
ніць: з  латыні «універсі- 
тэт» перакладаецца як  
суполънасцъ, сукупнасць. 
3  аднаго боку, мы імкнем- 
ся даць сукупнасць ведаў 
аб прыродзе, з  другого  — 
кантынгент слухачоў — _ 
гэта своеасаблівая суполь- 
насць людзей, якія будуць 
кампетэнтныя не толькі ў  
сваёй спецыяльнасці, але і 
адукаваны экалагічна. A 
значыць, мы зможам у бу- 
дучьім у нейкай меры быць 
застрахаванымі ад горкіх 
памылак у сваіх адносінах 
да прыроды.

Вядомы нямецкі біёлаг 
мінулага стагоддзя Эрнст 
Гекель вызначаў экалогію  
як «агульную навуку аб 
зносінах жывых арганіз- 
маў з навакольным асярод- 
дзем, куды мы адносім у 
шырокім сэнсе ўсе ўмовы  
існавання». Традыцыйна 
экалогіяй займаліся і пра- 
цягваюць займацца галоў- 
ным чынам біёлагі. I хаця 
біялогія з  часоў Гекеля 
зрабіла гіганцкі рывок у 
сваім развіцці, сёння не- 
магчыма комплексна і глы-

экалагічны універсітэт пры 
М ДУ. Цяпер, дапрацаваў- 
шы методыку выкладання, 
у верасні пачынаем новы 
прыём.

— Якая праграма на- 
вучання?

— Яна разлічана на два 
гады. У першы — чытаем

—  Н аш  сп о н со р  —  
т ворча-вы т ворчае а б ' я д -  
нанне « С а ю зэк а с е р в іс » , я к і  
л ічы ц ь сп равай  го н а р у  ў к -  
л а два ц ъ  част ку с в а й го  
прыбыт ку ў  эк а л а гіч н ую  
а дук ац ы ю .

Д р у го е  —  у  гэтым н а ву -  
чальны м  го д зе  ў  нас б уд уц ь

Б ай кал... У р эш ц е, я  зр а -  
б іўс я  х ім ік а м -эк о л а га м .

— Ваш факультэт рых- 
туе спецыялістаў для той 
самай галіны, што ў  ліку  
першых забрудж вальнікаў 
прыроды. Ці рэалізуеце

структуры поласці, у якіх  
даданыя намі рэчывьі і 
аказаліся быццам бы «за- 
чыненымі». A зменіцца са- 
лёнасць ці кіслотнасць, па- 
лімеры «раскручваюцца» 
і выпускаюць сваіх палон-

HA П Л А Н Е Ц Е  З Я М Л Я

БЕЗ ЭКЗАМЕН АЎ
лекцыі па агульнай экало- 
гіі, геа- і хімічнай экало- 
гіі, эканоміцы прыродака- 
рыстання, экалагічнаму 
заканадаўству, глобальных 
проблемах сучаснай экало- 
гіі. Д ругі год — гэта семі- 
нарскія, ла0араторныя за- 
няткі, удзел у камп'ютэр- 
ных гульнях і канкрэтных 
экалагічных экспертызах. 
Лекцыі чытаюць акадэмік 
АН СССР H. H. Маісееў, 
прафесары М ДУ C. H. Bo- 
былеў, Г. H. Голубеў, B. H. 
Максімаў, B. C. Петрасян, 
Г. C. Х озін і іншыя. Па 
заканчэнні курса, здаўшы 
экзамены, слухачы атрым-

BA ЎНІВЕРСІТЭТ
н ік а ў  са  зн я в о л е н н я . Інакш  
каж учы, м ы  мож ам л ічы ц ь  
п р ы р о дн ую  в а д у  чыстай, а 
вы п 'е  я е  ч алавек  і ство- 
ры ц ь с у р 'ё зн у ю  п а гр о зу  
д л я  асабіст ага зд а р о ў я .  
I  сн ую ч ы я  метады кант- 
р о л я  я к а с ц і ва д ы  а б  такой 
«кавер зе»  і не п адазраю ц ъ ... 
A  ва зьм іц е  х л а р а ва н ую  в а 
д у  з -п а д  крана. Г ум усн ы я  
р эч ы вы  ў  ёй  р а зб у р а н ы . 
Х л о р , за б іва ю ч ы  пат агены - 
бакт эрыі, паразіты, в ір ус ы ,  
р о б іц ь  бы ццам  бы  д о б р у ю  
сп р а ву . А ле з 'я ў л я ю ц ц а  
х л о р а а р га н іч н ы я  с п а л у -  
ч энн і, м ех а н ізм  іх  ут варэн- 
ня вы вучан ы  пакулъ сл аба ,

Г

ліваюць дыплом з  прысва- 
еннем кваліфікацыі эк- 
сперта-эколага. Дарэчы, 

бока даследаваць прырод- Дзяржкампрырода і Саю- 
ныя працэсы без ф ізікі, за, i Pacii гатова дапамаг- 
хіміі, геаграфіі і многіх чы ў працаўладкаванні 
іншых прыродазн аўчы х выпускнікам М ДУ, якія 
навук. Для рашэння ж эка- маюць і другі дыплом — 
лагічных праблем неабход- Адкрытага экалагічнага  
ны і гуманітарныя — эка- універсітэта 
номіка, права, філасофія, 
псіхалогія, сацыялогія...
Карацей, сучасная экало-

Значыць, Адкрыты 
універсітэт як бы асобны  
факультэт М ДУ, дзе сту- 

гія — складанейшы сінтэз дэнты набываюць другую  
навук. I адукаваць экалагі- прафесію?

— He. Хаця мы спачат- 
ку задумвалі вучыць мена- 
віта нашых студэнтаў. Але 
сярод слухачоў суадносіны  
аказаліся 50 на 50: у нас

чна вельмі складана. У  
МДУ, напрыклад, комплек
сны курс не чытаўся ні на 
адным з  факультэтаў, а 
экалагічныя веды  — няма
патрэбы растлумачваць ча- займаецца моладзь зінш ы х
му — востра неабходны  
спецыялісту ў якой бы га- 
ліне ён ні працаваў.

Словам, пяць гадоў на
зад у нас паявілася ідэя  
прачытаць курс для сту- 
дэнтаў усіх факультэтаў 
«Сучасныя проблемы ўза- 
емаадносін чалавека і бія- 
сферы». Пазней былі арга- 
нізаваны выязныя экала- 
гічныя школы ў  некалькіх 
гарадах Расіі, у  Латвіі, 
Казахстане. A ў мінулым 
годзе адбыўся першы на
бор слухачоў у  Адкрыты

ВНУ, рабочыя, служачыя, 
ёсць нават... два прафеса
ры. Словам, дзверы адкры
ты для ўсіх, хто хоча атры- 
маць бясплатную экалагіч- 
ную адукацыю.

— Зараз, калі нара- 
джаюцца рыначныя адно- 
сіны, мы пачынаем пакры- 
се прывыкаць да таго, 
што за ўсё  трэба плаціць. 
З а  кошт якіх жа сродкаў  
будзе існаваць універсі- 
тэт? К аб  прыцягнуць ака- 
дэмікаў і прафесароў, па- 
трэбны грошы, і немалый.

чытаць лекцьи I замежныя 
спецыялісты. Напрыклад, 
прафесар А. Рэнцоні з  !та
ла — па агульнай экало- 
гіі, прафесар Дж. Хорнік з 
ЗШ А  — па хімічнай эко
логи, міністр О. Салаберы 
з  Аргенціны  — па ж ала- 
гічнаму праву. Ідуць пере
говоры, каб у будучым го
дзе курс цалкам прачыта- 
ла «амерыканская коман
да» спецыялістаў. Гэта 
дабрачынная дзейнасцъ на
шых партнёраў.

— Мне гаварылі, экала- 
гічны універсітэт у  мно- 
гім абавязаны сваім нара- 
джэннем рэктару, падзві- 
жніку экалагічнай адука- 
цыі В. С. Петрасяну. Як 
атрымалася, што Вы — 
хімік, а не біёлаг ці геог
раф, так захапіліся аховай  
прыроды?

— У 1975 годзе мяне 
запрасілі як хіміка ў састаў 
экспедыцыі на навукова- 
даследчае судна «Москов
ский университет» для ра
боты ў  Атлантыцы. Мы 
вывучалі змест арганічных 
таксікантаў, паралельна  
даследуючы біялогію вод 
акіяна. Потым былі новыя 
навуковыя экспедыцыі: 
Міжземнае, Чорнае мора.

Вы сваю другую  прафесію  
ў  выкладчыцкай дзейна- 
сці?

— I не толькі ў выклад
чыцкай. У лабараторыях 
кафедры вядзём вялікую  
навукова-даследчую рабо
ту па экалогіі.

Экалагічныя проблемы 
надзвычай складаныя з  
навуковага пункту глед- 
жання. Неспецыялісту асо- 
бныя з  іх могуцъ падацца 
незаўважнай дробяззю, а 
па сутнасці яны маюць 
глабалънае значэнне. Адзін  
з  прыкладаў — якасць ва
ды. На працягу навуковых 
даследаванняў мы звярнулі 
ўвагу на такую цікавую  
з ’яву. Прымітыўна кажу
чы, правялі эксперымент: 
узялі 10 розных рэчываў, 
дадалі ў дыстыляваную і 
рачную ваду. Растварылі. 
У першай — усе 10 аказа- 
ліся ў  наяўніцтве, а ў 
прыроднай — многія знік- 
лі.

— «З'елі» іх прымесі- 
забрудж вальнікі, якія ёсць 
у рачной вадзе?

—• He. У прыроднай 
вадзе ёсць асаблівыя гу
мусныя рэчывы. Гэта — 
разгалінаваныя біяпалі- 
меры, яны маюць у сваёй

і невядома, якую небяспе- 
ку, зноў жа, яны нясуць 
здароўю. Аспірантка наша- 
га факультета Н. Трацця- 
кова і студэнтка Н. Яшчан- 
ка зараз вядуць даследван- 
ні механізму ўтварэння 
хлорарганічных злучэн- 
няў у Дармутскім калед- 
жы, у адным са старэйшых 
амерыканскіх універсітэ- 
таў, які, дарэчы, быў ство
раны за  7 гадоў да ўтварэн- 
ня ЗШ А.

— А чаму ў  ЗШ А? У 
нас няма ўм оў для такіх 
даследаванняў?

— У факультэта дого
вор з  гэтым каледжам аб 
обмене студэнтамі і аспі- 
рантамі. У летні перыяд 
лабараторыі свабодныя, 
і тэхнікай можна кары- 
стацца бясплатна. A ў  нас 
на факультэце толькі адна 
такая ўстаноўка, дарэны, 
амерыканская, і яна вельмі 
перагружана.

Такім чынам ■— гэта 
толькі адзін прыклад (а 
іх можна прывесці мност- 
ва), які даказвае наглядна, 
як неабходна сёння ведаць 
«нюансы» працэсаў, што 
адбываюцца ў  прыроднай 
вадзе. I не толькі ў вадзе. 
Таму мы і «экалагізуем»

традыцыйныя курсы лек- 
цый...

— А  слухачам Адкры
тага універсітэта такса
ма даюцца спецыялізава- 
ныя веды?

— A як жа!
— Але ж адна справа, 

калі перад лектарам аўды- 
торыя хімікаў ці біёлагаў  
і зусім іншае, калі яна  
разнаш эрсная. Вы ўп эў-  
нены, што ідэі, якія хочаце 
ўкласці, засвояць філолаг 
ці псіхолаг?

— Мы сапраўды паміж 
Сцылай і Харыбдай: з  ад
наго боку, нельга спрошч- 
ваць веды, бо грош цана 
будзе такой «адукацыі», з  
другого — грозная небя- 
спека не разумения. Таму 
і робім стаўку на лектараў 
самай высокай кваліфіка- 
цыі. Памятаеце, як сказаў 
Мендзялееў: няма ў  навуцы 
такой тэорыі, што не можа 
быць засвоена пяцігадовым 
дзіцём. Пытанне ў тым, 
як падаць матэрыял. Наш 
курс — не на ўзроўні 
школы, гэта сапраўды  
сур’ёзная адукацыя.

А для спецыялістаў ство
раны гасразліковы экалагі- 
чны Цэнтр павышэння ква- 
ліфікацыі.

— Цяпер, калі прад- 
прыемствы падлічваю ць  
кожны рубель, ці не адчу- 
ваеце вы недахоп у  слуха
чах цэнтра?

— Попыт на эколагаў 
надзвычай высокі. Па-пер- 
шае, прынятыя ў апошні 
час законы, нарматыўныя 
акты так ці інакш прыму- 
шаюцъ прадпрыемствы па- 
вярнуцца тварам да экало- 
гіі. I яны пастаўлены ў 
сітуацыю, калі больш вы
годна заплаціць за  пад- 
рыхтоўку спецыяліста і 
дзейнічаць экалагічна гра
мотна, чым выкладваць 
буйныя штрафы.

— Адкрыты ун іверсі-  
тэт, цэнтр — вельмі добра. 
Але кажуць, экалагічную  
адукацыю лепш за ўсё  
пачынаць з дзіцячага са
дочка.

— Паралельна экалагі- 
чным навучаннем займаец
ца Маскоўскі незалежны 
інстытут экалогіі, канфлік- 
талогіі і адкрытай адука- 
цыі. Праўда, там за вучо- 
бу трэба плаціць.

— Н аўрад ці пры на- 
шай усеагульнай беднасці 
колькасць жадаючых ат- 
рымаць экалагічную аду
кацыю за  грошы будзе  
вялікая. Тым больш, мне 
цяжка ўявіць бацькоў, 
якія аддадуць круглую  
суму за  тое, каб іх дзіцяці 
растлумачылі, што ёсць 
прырода...

— Так, праблем тут 
шмат, але не можа ж М ДУ  
узяцца за ўсё. Але ў 
перспектыве мы хочам, ма- 
ючы цэнтр і Адкрыты уні- 
версітэт, стварыць і школу 
юнага эколага. Магчыма, 
нават яе разгалінаваную  
сетку, подобную на тую, 
што была арганізавана ў  
свой час акадэмікам А. Н. 
КалмагоравЫм для асаблі- 
ва адораных дзяцей па 
матэматыцы. Але пакулъ 
гэта справа будучага. Hi 
адзін факультэт М ДУ не 
зможа ў адзіночку ўзняць 
грамадскую сістэму экала- 
гічнай адукацыі — тут 
непазбежная дылема: або 
дылетанцтва, а значыць — 
хаўтура, або ўзровень, на 
які, каб выйсці, патрэбны 
час. Экалагічныя ж адука
цыя ў нашай краўне робіць 
толькі першыя сур'ёзныя
крокі.

Фота С. ГРЫ Ц А.
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МАСТАЦКАЯ ГАСЦІНАЯ
Ён загінуў загадкава. М ожа, 

выпадковая была гэта смерць 
пад коламі цягніка, можа, са- 
магубства. Хутчэй, апошняе... 
Ён не быў прызнаны афіцый- 
на як  таленавіты мастак: нія- 
кіх ганаровых званняў і іншых 
праяў пашаны не меў. Відаць, 
менавіта таму многія ведаюць 
цяпер яго імя — Канстанцін 
BACIJl ЬЕЎ.

Выстаўка яго работ, якая  
адкрылася ў Мінску 8 ліста- 
пада, стала падзеяй, якімі мы 
не спешчаны ў апошні час. 
Можна было б не мець сумнен- 
няў наконт гэтага, але... Ула- 
дзімір Аляксандравіч Ф еакці-

стаў, намеснік старшыні Ma- 
скоўскага клуба аматараў Ba- 
сільева, які прывёз нам гэту 
выстаўку, сцвярджае, што ні- 
дзе раней яна не мела да сябе 
такой халаднаватай увагі, як  
у Мінску — ні ў Новасібірску, 
ні ў Краснаярску, ні ў Кіеве, 
Hi ў Ры зе. У нас адкрыццё 
выстаўкі сустрэла сціплая рэк- 
лама і сціплая колькасць на- 
ведвальнікаў выставачнай з а 
лы П алаца мастацтваў. Ула- 
дзіміра Аляксандравіча вель- 
мі здзівіла гэта акалічнасць — 
раней ён быў упэўнены, што 
дух работ Васільева павінен 
быць блізкі беларусам.

Напэўна, усё ж  такі блізкі. 
Бо ў кнізе водгукаў у асноў- 
ным захопленыя словы. «Д зя- 
куй за  сустрэчу ля  вакна ў 
іншы, чысты свет» — гэта рэф- 
рэн амаль усіх пачуццяў, якія 
захацелі пакінуць на паперы 
мінчане. Практычна ніхто з іх 
не бярэцца аналізаваць асаблі- 
васці творчага почырка ці сту
пень прафесіяналізму работ 
Васільева — большасць вы каз- 
ваюць чыста чалавечае ўзру- 
шэнне ад сустрэчы з імі.

Часта сустракаецца ў кнізе 
водгукаў дзіцячы  почырк. 
У весь клас сярэдняй школы, 
двое паддеткаў, дашкольнік.

праз ш кляныя дзверы, але 
спачатку — копія...

Відаць, дзеці сапраўды 
болын геніяльныя, чым дарос- 
лыя, у непасрэднасці свайго 
ўспрымання. Ix душы болын 
чыстыя, каб адчуць, калі стаіш 
ля палатна, як  ліецца з яго 
энергія, пакінутая аўтарам. 
Добрая энергія — бо пайсці 
адсюль не хочацца. М ожна да- 
зволіць сабе пафантазіраваць 
і ўявіць, як  мастак ствараў 
гэта, якімі былі яго вочы, ру- 
хі, поза... I раптам убачыць 
сябе на яго месцы, пранікнуц- 
ца ўпэўненасцю, што ты так
сами можаш  стаць мастаком

ДЗЕЦІ HE ЛЮБЯЦЬ

ны для м узея ў Ціміразеўскім 
раёне Масквы. Раптам будучае 
прынясе нам разгадку ўсіх 
таямніц жыцця Васільева? 
Пакуль іх застаецца даволі 
многа.

Сам Канстанцін Аляксеевіч 
амаль ніколі не даваў назвы 
сваім работам. Гэта рабілі 
яго родныя і сябры. Магчыма, 
карціну «Сястра Людзміла» ён 
назваў бы інакш. Цяпер зда- 
ецца невыпадковым тое, што 
ён намаляваў сястру ў чорнай 
сукенцы і з нейкімі сумнымі 
для такой прыгажосці вачыма. 
Людзміла загінула праз нека- 
лькі гадоў пасля брата — за - 
разілася смяротнай інфекцы- 
яй, калі купалася ў забрудж а- 
ным возеры...

Зрэшты, можа не ўсе загадкі 
патрабуюць расшыфроўкі. Ha- 
ват пасля таго, як  будуць 
высветлены ўсе біяграфічныя 
даныя, і буйныя палотны, і 
маленькія малюнкі, і графіч-

РЭПРАДУКЦЫИ
які пакінуў зам ест подпісу 
крамзолі пад мамінымі радка- 
мі. I вось гэты запіс: «Мне 
вельмі спадабаліся карціны. 
Я хачу навучыцца маляваць 
як  мастак Васільеў. Вучань 
3 «Ж » класа СШ  №  160 
Ю. Лапіцкі». У зале амаль заў- 
сёды ёсць дзеці. Ім сапраўды 
цікава бачыць «жывыя» карці- 
ны, часам больш цікава, чым 
многім дарослым.

К аля касы адна дама інтэ- 
лігентнага выгляду перакон- 
вала сваю сяброўку: «Давай 
не пойдзем на Васільева. Рэ- 
прадукцыі ў яго вельмі прыго- 
ж ыя, а самі карціны нейкія 
бляклыя...» Даволі тыповае 
ўяўленне, бо ўсе мы спажыва- 
ем- многа сінтэтычнага: і з 
ежай, і з падробкамі пад ма- 
стацтва. У апошні час выпу- 
ш чана мноства якасных рэ- 
прадукцый Канстанціна Ba- 
сільева — календароў, паш- 
товак, буклетаў, плакатаў. 
Прадаюцца яны і тут, на вы- 
стаўцы. Многія выбіраюць і 
купляюць рэпрадукцыю, яшчэ 
не ўбачыўшы яе  арыгінала. 
Ён тут, побач, нават відаць

«як Васільеў».
Лепшыя рэпрадукцыі захоў- 

ваюць настрой арыгіналаў. 
Але аўтар у іх, як  правіла, 
адсутнічае. 3  копій не ліюцца 
гукі музыкі, у суправаджэнні 
якой Канстанцін Васільеў 
напісаў большасць сваіх кар- 
цін, не толькі партрэты кам- 
пазітараў. Konii мала гавораць 
пра яго лёс. П аглядзіце на 
арыгіналы двух аўтапартрэтаў 
мастака — 1970-га і 1976-га, 
апошняга, гадоў — і вы даве- 
даецеся пра гэтага чалавека 
больш, чым у тым выпадку, 
калі пазнаёміцеся з рэпра- 
цукцыямі ўсіх яго работ (у 
Васільева іх каля 400). Ю ныя 
адчуваюць гэта. Дарослыя — 
не заўсёды.

Магчыма, калі сённяшнія 
дзеці стануць дарослымі, яны 
таксама страцяць гэты дар. 
А можа, у іх час Мінск 
перажыве сапраўднае паломні- 
цтва на выстаўку Васільева... 
Дакладна, што тады будзе 
ўжо існаваць яго музей у 
Маскве. У. А. Феакцістаў 
паведаміў, што зараз вядуцца 
работы ў асабняку, які купле-

ныя эскізы  Васільева заста- 
нуцца пакрытымі Таямніцай 
Творчасці.

Ніводнай сваёй работы ё н 
не прадаў, хаця заўсёды меў 
патрэбу ў грошах. Працаваў 
нават лабарантам у абсервато- 
рыі. Н азіраў за  зоркамі, імк- 
нуўся да іх, але потым усё 
роўна вяртаўся да зям ны х 
тэм. Т ак свудчыць дакумен- 
тальны фільм, які дэманст- 
руецца ў канферэнц-зале. П а
лаца мастацтваў.— «Васільеў 
з Васільева».

Вы ўбачыце яго, калі наве- 
даеце выстаўку не паз ней, чым 
I снежня, у дзень яе закрыц- 
ця. У экспазіцыі прадстаўлены 
ўсе асноўныя тэматычныя цы- 
клы і жанры, у якіх працаваў 
Канстанцін Васільеў. Потым 
яна накіруецца ў Варонеж, у 
Санкт-Пецярбург, у Ф ран- 
цыю. Калі ў наступны раз 
з ’явіцца ў Мінску — невядо- 
ма.

B. БЯГУН.
HA ЗДЫ М КАХ: рэпрадук- 

цыя карціны K. ВасіДьева 
«Чаканне».

Ф ота C. ГРЫЦА.

П Р А Ц Я Г В А Е Ц Ц А
У 1961 годзе п ад  час  вучо- 

бы н а  Вышэйшых сцэнарных 
курсах  у М аскве  Уладзімір 
К араткев іч  н ап ісаў  к ін асцэ-  
нарый « Л е г е н д а  аб бедным 
д ’ябле  і аб а д в а к а т а х  С а т а 
ны». К інастудыяй « Б е л а -  
р усьф ільм »  двойчы (у  1970 
і ў 1983 г а д а х )  прадп ры м а-  
л іся  спробы зр аб іц ь  па гэта- 
му сцэнары ю  фільм. Але 
скончыліся яны б е спаспяхова ,  
т а м у  што к іраўн іцтва  Д з я р -  
жкіно  Б С С Р  лічы ла,  што ў 
беларуск ім  к ін ем атограф е  не 
тр эб а  ў зд ы м ац ь  рэлігійную 
тэматы ку.

Н а п ач атк у  г этага  года  па- 
ч а л а ся  п р а ц а  н ад  ф ільмам ,  
але  з п ер ш а га  кастры чн іка  
« Л е г е н д а  аб  бедным д ’ябле»  
з а к а н с е р в а в а н а .  Як с к а з а ў  
мне р эж ы сёр-п ас тан оўш чы к  
Юрый М арухін ,  г а л о ў н а я  
прычы на кансервацы і  — фі- 
н ан с ав ая .  Ha пастан оўку  
карціны было вы дзелен а  ўся-  
го 1,5 мільёна  рублёў,  у той 
час ,  як п атрэб н а  не менш 
чаты рох  з  паловай .  Д л я  
прыкладу:  кошт, адной толь-  
кі к інастужкі  с к л ад а е  800 
тысяч рублёў,  на вы дзелен ы я  
грошы н ельга  н а в а т  п абуд а-  
вац ь  дэкарац ы і .  Пытанне 
пра аднаўленн е  працы н ад  

ф ільм ам  будзе  ў зн я т а  ў на-  
ступным годзе.  П акуль  ж а  
дырэкцыя  « Б ел а р у с ь ф іл ь м а»  
ш укае  спонсара .

Ягор КОНЕЎ.

Р У С KI В А Р Ы Я  HT 
Э Р О Т Ы К І

На творч а-вы творч ы х  аб - 
я дн ан нях  « А ркады я»  і «В ан -  
дроўнік» зняты «першы са- 
вецкі  аф іцыйны эраты чны» 
фільм. Рэж ы сёр  — Алена 
Н ік ал аев а ,  сцэнары й — Аля- 
ксан д р а  Р у д а к о в а  на матэ-  
ры яле  « К а з к і »  У ла дз ім іра  
Н а бока ва .  Галоўны я  ролі 
вы конваю ць Л ю д м іл а  Тур
ч ан к а  ( у ж о  ёсць м еркаван -  
ні, што гэта  яе л е п ш а я  роля  
ў кіно) і п апулярны «га р д э -  
марын» Сяргей Ж ы гун оў .

У эраты чным фільме ц ал -  
кам адсутн ічаю ц ь эраты ч-  
ныя сцэны. Гэта  д а з в а л я е  
н а з в а ц ь  яго  сап раўд ы  рус- 
кім вары ян там  т а к о г а  кіне- 
м а т о гр а ф а .  Тым не менш, 
с т у ж к а  н а з в а н а  « С е к с - С к а з 
ка».  М о ж н а  с п а д з я в а ц ц а ,  
што « С ек С к а зк а» ,  я к а я  на 
самой справе  с т а л а  к а зк ай  
без с ек са ,— лепшы пры клад  
экран ізац ы і класічных тво- 
раў .

U

П ранізліва ярка  палае сонечны шар. 
Быццам німб, вянчае ён галоўкі дзвюх 
пурпурна-ружовых хры зантэм , якія пяш- 
чотна схіліліся адн а  да  адной. Яе Вялі- 
касць Каханне. I трапяткім і пялёсткамі, 
кожным лісцікам, кож най галінкай цягнуц- 
ц а  ўвысь бялю ткія рамонкі — светлыя 
зорачкі надзеі. Каханне прыходзіць толькі 
д а  чыстых душой, пазбаў л яе  нас карыс- 
лівасці, зайздрасц і, эгаізм а  і абудж ае веч
ны кліч ж ы цця — д а  сам аўдасканален- 
ня...

Гэта кам пазіцы я з засуш аны х раслін 
«Пуцяводная зорка» м астака-ф лары ста 
Галіны САКА ЛО ЎСКАЙ . Р або ты мінчанкі 
з поспехам дэманстраваліся на шматліхсіх 
выставах у нашай краіне і за  мяжой: 
у Польшчы, Чэха-Славакіі, Германіі.

— Галіна, ф лары стаў назы ваю ць яшчэ 
«мастакамі без пэндзаля і акварэлі».

— Небеспадстаўна. У нас у руках фарбы 
самой Прыроды: расліны, кара дрэў, асаблі- 
ва бяроста, аиалае лісце, сухія галінкі, 
тапаліны пух, рознае скарлупінне, жалуды, 
каштаны, семя, імхі, лішайнікі... Разнастай- 
наспь прыроднага матэрыялу бязмеж ная, 
магчымасці — багацейш ыя, усё залеж ы ць 
ад  вашай творчай індывідуальнаснд, вашай 
фантазіі, ваш ага светаразумення. Я пішу 
карціны кветкамі.

— Як вы адкрылі для сябе фларыстыку?
— Вельмі празаічна. Ш укала падарунак 

на дзень нарадж эння і ўбачыла ў «Паўлін- 
цы» пано з засуш аных раслін. Прыгледзе- 
лася больш уважліва: тэхналогія выканан- 
ня, здаецца, нескладаная. Вырашыла па- 
спрабаваць, і вось... 14 год неразлучная з 
кветкамі.

— A першы блін...
— He, ён не аказаўся  комам. Цудоўная 

барвовая ружа на цёмна-сінім аксаміце, а 
побач, быццам у павеве ветру, рамонкі і 
незабудкі. Тэта пра нас, жанчын,— усе мы 
і капрызныя прыгажуні-ружы, і чыстыя ў 
каханні рамонкі, і адданыя ў сяброўстве 
незабудкі. Работа ў ліку інш ых адбіралася 
на выставы.

ПІШУ КАРЦІНЫ 
КВЕТКАМІ

— Галіна, у вас каля 40 кампазіцый. 
I кожная непаўторная, адм етная і па  ма- 
стацкіх вартасцях, і па задум е, і па ўнутра- 
наму «я»...

— Так, мой стыль — эмацыянальна- 
асабовы, а паколькі немагчыма чалавеку 
ніяк, нават па самай гарачай просьбе, паў- 
тарыць свой душэўны стан, то і мае работы 
па іх «унутранаму духу» проста не могуць 
быць падобнымі. Я, прызнаю ся, колькі ні 
спрабавала, ні разу не здолела зрабіць 
больш-менш адпаведнай копіі са сваіх кар- 
цін... Да іншых работ пішу лірычныя супра- 
ваджэіші: яны непадзельныя з карцінай, 
толькі з імі кам пазіцы я гучыць, размаўляе 
з людзьмі, кліча іх  да асэнсавання сябе, 
іншых, Зямлі, Сусвету...
«Мы забыли слово «любовь»

в истинном его значении. 
Мы только учимся любить.
Свет любви — это та путеводная

звезда,
которая помогает нашей душе 
сбросить оковы корысти, зависти,

эгоизма
и обрести свободу.
Сила любви так  велика,
что сияньем своим разруш ает тьму,
пронизывая землю светом

чистоты и радости,
гимном вечной Любви, 
а значит — вечной жизни...»

Гэта радкі да «Пуцяводнай зоркі». Глы- 
бінная элегічнасць побач з уяўнай прастатой 
сюжэта.

— П адзяліцеся сакрэтам: як сярод мно
ства разнастайны х кветак і раслін вам 
удаецца адш укаць адзіна «тыя»?

— Маё ўнутранае перакананне: расліны, 
кветкі, як  і мы, лю дзі,— часцінка Пры
роды; гэта нашы адзінанароджаны я, ма- 
лодшыя браты. I яны таксама маюць свой 
свет, яны здольны я нам яго паказаць, рас- 
казаць пра многае чароўна і хвалююча. 
Толькі лю дзі ў мітусні спраў і спешцы за  
недарэчным не імкнуцца ўслухоўвацца ў га- 
ласы Прыроды, у іх ням а часу і ж адання 
слухаць і размаўляць з кветкамі. Д ля мяне 
расліны — мае самы я верныя сябры, мы 
разам  ствараем карціны, разам  імкнемся 
данесці свае пачуцці, рэпрадуктаваць нейкія 
жыцдёвыя сітуацыі...

— Значы ць, марныя спробы зай м ац ц а  
фларыстыкай без умения р азм аў л яц ь  з 
кветкамі?

— Ф ларыстыка м ож а насіць і прыкладны 
характар. Каб дэкаратыўна зкампанаваць 
расліны, не абавязкова чуць іх галасы. Ад- 
нак фларыстыка — гэта і мастацкая твор- 
часць. Д ля прыкладу: м ож на засуш ыць 
ружу і паказаць знешнюю прыгажосць 
кветкі, а можна расказаць пра яе душу, 
падкрэсліць яе калючасць або пяшчотнасць. 
Стварыць хвалюючую карціну не атрымаец- 
ца, калі не адчуваць, не разумець, не любіць 
Прыроду. Кветкі валодаюць асаблівай эма- 
цыянальнай энергіяй, яны здольны я выклі- 
каць у лю дзей пачуцці самага шырокага 
спектра, ад чароўнага захаплення да шчым- 
лівай тугі. Ix эмацыянальная энергія —

вялікая сіла, пад уздзеянне якои падпадау 
кожны з  нас.

— Адвечнае пытанне — з чаго пачаць?
— Па прынцыпу «ад простага да склада- 

нага». Пачынайце з вырабу закладак для 
кніжак, паштовак да святаў — м іж  іншым, 
цудоўны падарунак сваімі рукамі вашым 
блізкім і сябрам. Потым пераходзьце да 
аплікацый, пано, магчыма — да дэкаратыў- 
нага аздаблення шкатулак, парфюмерных 
каробачак, кухонных скрыначак, хлебніц, 
палічак. (Аднак памятайце, для раслін 
смяротная павыш аная вільготнаспд). I на
рэшце — кампазіцыі з засуш аных кветак 
і раслін. У залеж насці ад ваш ага мастацка- 
га густу і светаразумення — іх вынік.

Асновай могуць служыць каляровы кар
дон, папера, м яккія штучныя скураныя 
абрэзкі, велюр, аксаміт, зрэшты, што прый- 
дзе асабіста вам у галаву і адпавядае 
вашай ідэі, задумцы. Некалькі складаней, 
калі за  аснову бярэцца тканіна. Белую ба- 
ваўняную расфарбоўваюць гуашшу, калі хо- 
чаце надаць неяркі тон, адценне, проста 
«памыйце» ў гуашы. Клеем ПВА расліны, 
кветкі або іншы прыродны матэрыял мацу- 
юцца да асновы. П а жаданню выбіраецца 
рамка; каб захаваць кампазіцыі ад  знеш - 
няга адмоўнага ўздзеяння паветра і віль- 
гаці, накладваецца шкло. Арыгінальна 
выглядае аснова з сухога, наклеенага на 
кардон імху або-ліш айнікаў. Кветкі, раслі- 
ны і лісце, як правіла, засушваюць пло- 
скасным спосабам: раскладваюць матэры ял 
у старых газетах, перакладваюць стосам 
газет зверху, потым на ўсю шырыню кла- 
дуць дошку (фанеру) і груз. П раз 7— 9 
дзён  расліны высыхаюць, і іх складваюць 
для зручнасці ў асобны альбом, адкўль 
выбіраюць потым матэрыял для кампазіцыі.

Калі адчуваеце жаданне, паспрабуйце. 
А раптам цуд атрымліваецца не толькі ў 
чараўнікоў і прафесіяналаў?
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28 л істапада 220080 ,  М інск-80 ,  УНІВЕРСТ-
Зак  9080 ТЭЦ К І Г А Р А Д О К , ВУЛ. B А В 

РУ Й С К А Я , .9, П A B E P X  4,
Т. 1000 экз. П А К О І 74-75.

Т Э Л Е Ф б Н  20-68-27.

Р э д а к т а р  
М. Г. ЗАГОРСКАЯ.


